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گروه اقتصادی - معاون سازمان 
بنــادر و دریانوردی با بیان اینکه برای 
حضور تیــم تخصصی اپراتور هندی 
برای نهایــی کردن قــرارداد دعوت 
رســمی کرده ایم، گفت: هیچ مشکل 
و اختلافی بــا اپراتور هندی نداریم و 
درباره مباحث حقوقــی قراردادهای 
خارجــی بخــش حقوقی ریاســت 

جمهوری تصمیم می گیرد.
پــس از موافقت نامه تاســیس 
دالان تجاری ایران، هند و افغانســتان 
تحت عنوان توافق نامه چابهار در سال 

95، دی ماه ســال 97 شــرکت هندی 
آی پــی جی ال به عنــوان تنها اپراتور 
خارجــی در بنادر ایران، فعالیت خود 
را  به صورت رســمی در بندر شــهید 
بهشــتی برای مدت 2 سال شروع کرد 
تا در صورت انجام تعهداتش از جمله 
تجهیز بندر با تجهیزات مورد نیاز، وارد 
پروسه قرارداد 10 ساله با سازمان بنادر 
و دریانوردی شود اما تا کنون که بیش 
از دو ســال از این موعد مقرر گذشته، 

قرارداد اصلی به امضا نرسیده است.
اخیرا یک روزنامه هندی »مینت« 

اعلام کرد که هند و ایران بر سر توسعه 
بیشــتر بندر چابهــار در حال مذاکره 
هستند و احتمالا تا ماه سپتامبر و آغاز 
پاییز توافق جدید امضا کنند و با ایران 
توافق شــده که مناقشات احتمالی به 
دادگاه هایــی در ســنگاپور یا امارات 

ارجاع شود.     
جلیل اســلامی، معاون سازمان 
بنــادر و دریانوردی در این باره و زمان 
امضای قرارداد اصلی با اپراتور هندی 
در چابهار گفت: نمی توان زمان دقیقی 
از انعقاد قــرارداد بلندمدت با اپراتور 

هنــدی در چابهار اعلام کــرد. اما تا 
کنــون دو دور مذاکره با اپراتور هندی 
شده اســت و اخیرا از تیم تخصصی 
طرف هندی دعوت کرده ایم که برای 
برگزاری دور سوم مذاکرات در تهران 
حضور داشته باشند و امیدواریم در این 
دور از مذاکــرات قرارداد بلندمدت با 
این اپراتور نهایی شود. وی تاکید کرد: 

هیچ مشکلی با اپراتور هندی نداریم.
معاون امور بندری سازمان بنادر 
در پاســخ به این سوال که اگر مشکلی 
وجود ندارد علت تاخیر دو ساله تاخیر 

در انعقاد قرارداد اصلی چه بوده است، 
اظهار داشــت: در ابتدا یک فاصله ای 
اتفــاق افتاد اما امروز هیچ مشــکل و 
اختلافی بین دو طــرف وجود ندارد. 
آن اختلافــات حل شــده و دیگر این 
موضوعات مطرح نیست و تجهیزات 
هندی در بندر شهید بهشتی چابهار از 
جمله 6 جرثقیــل دروازه ای در حال 

استفاده است. اسلامی درباره خواسته 
هندی ها برای تعیین دادگاه بین المللی 
گفت: قبلا یک مســیری را پیش رفته 
بود مســئولان حقوقی در حال انجام 
بررســی ها هســتند. مباحث حقوقی 
قــرارداد خارجــی از طریــق بخش 
حقوقی دولت و ریاســت جمهوری 
بررســی و تصمیم گیری می شود و بر 

اساس آن عمل خواهد شد.
وی بــا بیان اینکه در حال حاضر 
قرارداد کوتاه مدت با هندی ها جاری 
و ساری است، ادامه داد: قرارداد اصلی 
و بلندمدت هم نهایی شــده  اســت و 
بــرای حضور هیات طــرف قرارداد 
برای نهایــی کردن قــرارداد دعوت 
انجام خواهد شد.رسمی کرده ایم ونهایی سازی قرارداد 

گروه اقتصــادی - رئیس اتاق 
تعاون ایران گفت: با وجود تلاش های 
انجام شــده، بخش تعــاون در برنامه 
هفتم توسعه، مغفول مانده است. یکی 
از برنامه های کشــور در حوزه اقتصاد 
برنامه های 5 ســاله سال توسعه است. 
ایران پیــش و پس از انقــلاب دارای 
برنامه های 5 ساله توسعه بوده به طوری 
که 6 برنامه توســعه پیش از انقلاب و 6 
برنامه توسعه در سال های بعد از آن در 
کشور تدوین و اجرایی شده است؛ اما 
اینکه کدام یک از برنامه های توسعه از 
بعد اجرا موفق بوده و کدام برنامه های 
توســعه توفیق چندانــی از نظر اجرا 

نداشته، نیاز به مطالعه عملکردها دارد.
برنامه توسعه هفتم پس از تأخیر 
حدوداً 2 ســاله ۳0 اردیبهشــت ابلاغ 
شــد. رئیس سازمان برنامه و بودجه در 
همایش رونمایی از ســند لایحه برنامه 
هفتم توســعه اعلام کرد، لایحه برنامه 
هفتم توســعه برای سال های 1۴02 تا 
1۴06 تدوین شــده، دارای 22 فصل و 
7 بخش است که بخش های اقتصادی، 
زیربنایی، فرهنگی و اجتماعی، علمی، 
فناوری و آموزشی، سیاست خارجی، 
دفاعــی و امنیتــی و اداری، حقوقی و 
قضائی اســت. کارشناسان حوزه های 
مختلــف اقتصادی دربــاره نگاه ها در 

تدویــن موضوع های مــورد بحث در 
برنامــه انتقادهایی را مطرح کرده اند. به 
عنوان مثال در حوزه کشــاورزی، اتاق 
اصناف کشــاورزی ایران در بیانیه ای، 
خطــاب به اعضای کمیســیون تلفیق 
رســیدگی به لایحه برنامه 5 ساله هفتم 
توسعه اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی 
جمهــوری اســلامی ایــران و دیگر 
نمایندگان مجلس شــورای اســلامی 
عنوان کرد »لایحه پیشــنهادی دولت، 
تیر خلاص بر پیکر نحیف و نیمه جان 
کشاورزی کشــور است«. در ادامه هم 
رئیــس اتاق تعاون ایران در نشســت 
تعــاون و حکمرانــی مــردم در مدار 

قانون با حضور رئیس مجلس شورای 
اســلامی با اشاره به برنامه توسعه هفتم 
توسعه اظهار کرد: با وجود تلاش های 
انجام شده، بخش تعاون در برنامه هفتم 
توسعه، مغفول مانده است. به گزارش 
اتاق تعــاون ایران، بهمــن عبداللهی، 
رئیس اتاق تعاون ایران با اشاره به اینکه 
در این نشست در ساحت قانونگذاری 
کشــور هستیم، گفت: بنا بود بر اساس 
سیاست های اصل ۴۴ قانون اساسی و 

احکام برنامه بودجه و توســعه کشور، 
بخــش تعاون تا پایــان برنامه پنجم به 
اهداف 25 درصدی از اقتصاد ملی برسد 
که این گونه نشــد. وی در ادامه عنوان 
کرد: ما در حوزه قانونگذاری کمبودی 
نداریم و به جرأت می گویم کشــور ما 
در حوزه حمایت های قانونی از بخش 
تعاون، بی نظیر عمل است.رئیس اتاق 
تعاون ایران اظهار کرد: اما نتایج پایشی 
که در این خصوص انجام شــده نشان 

می دهد کمتر از 12 درصد از قوانین این 
حوزه اجرا و ۸۸ درصد قوانین مربوط 
به حوزه تعاون اجرا نشده است. خواسته 
ما این است مجلس شورای اسلامی، در 
حوزه نظارت بر اجرای قوانین مربوط 
بخش تعاون توجه ویژه ای داشته باشد. 
ما ظرفیت هــای بی  بدیــل در حوزه 
حمایت هــای قانونی داریــم و تعداد 
تعاونی ها کشــور نســبت به سرانه آن 
نسبت به خیلی از کشورهای پیشرفته 

جهان بیشتر اســت.رئیس اتاق تعاون 
در این نشســت با بیــان اینکه با وجود 
تلاش های انجام شده، بخش تعاون در 
برنامه هفتم توسعه مغفول مانده است، 
تصریح کرد: تعاون به عنوان دومین رکن 
اقتصاد، مردم محور بــوده و علاوه بر 
وظیفه اقتصادی، وظیفه اجتماعی دارد.
عبدالهی تاکید کرد: بخش تعاون واجد 
این ظرفیت اســت که بتواند در اقتصاد 
نقش مهمی داشته باشد همچنین بخش 

تعاون واجد این ظرفیت است که بتواند 
در حل مشکلات اجتماعی کشور نقش 

مهمی ایفا کند.

گروه اقتصادی - فاز 11 پارس 
جنوبی یکــی از مهمتریــن میادین 
مشترک گازی ایران و قطر است که در 
روز های آینده به بهره برداری می رسد 
و مشــکل ناترازی گاز در کشور را به 

حداقل می رساند.
پارس جنوبی یکی از بزرگترین 
میدان های گازی جهان است و فاز 11 
پارس جنوبی فاز مشترکی میان ایران 
و قطر بود که تکمیل آن 20 ســال به 

درازا کشید.
مهرمــاه 1۴01 بود کــه با اعلام 
قید فوریت از سوی مجموعه شرکت 
ملی نفت ایران به منظور پیشــگیری 
از مشــکل ناترازی گاز در زمستان و 
با هدف تولیــد زودهنگام گاز از فاز 
11 میدان مشترک پارس جنوبی مقرر 
شد با کاربست تمام توان و تجهیزات 
موجــود، حفر ۴ حلقه چاه در این فاز 
مرزی تکمیل شود؛ همچنین با هدف 
نهایــی کردن تولید از این میدان مقرر 
شــد تا با انتقال سکوی بهره برداری 

فــاز C12 میــدان گاز پارس جنوبی 
به موقعیت فاز 11B، خلأ ناشــی از 
ساخت ســکو که معمولاً بین سه تا 
پنج ســال به طول می انجامید جبران 
شده و تولید از این میدان هرچه زودتر 

نهایی شود.
جا به جایی یک ســکوی بهره 
برداری از موقعیــت خود در فاز 12 
از پارس جنوبی بــه موقعیتی جدید 
اقدامی ابتکاری و راهگشــا از سوی 
شرکت ملی نفت ایران برای سرعت 
بخشــی به روند توســعه فاز مرزی 
11 بــود اقدامی کــم نظیر در دنیا بود 
که اوایل تیر ماه به دست متخصصان 

داخلی رقم خورد.
ااکنون در آســتانه بهره برداری 
از فــاز 11 پارس جنوبی مزایای بهره 
برداری از این فاز را مورد بررسی قرار 
داده ایم. جعفر قادری عضو کمیسیون 
برنامه بودجه و محاســبات مجلس 
شــورای اســلامی در رابطه با آغاز 
بهره برداری از فاز 11 پارس جنوبی و 

افزایش بهره برداری از گاز به خبرنگار 
مهر گفت: در هفته های گذشته تعدادی 
از نمایندگان کمیسیون جهش تولید از 
فازهای مختلف پارس جنوبی بازدید 
داشــتند، یکی از اقدامات ارزشمند 
وزارت نفت جابجایی ســکوی فاز 
12 پارس جنوبی بــود، زیرا به دلیل 
افزایش بهره برداری قطر با افت فشار 
روبرو شده اســت و این سکو به فاز 
11 پارس جنوبی منتقل شــد که یکی 
از ابتکارات دولت محسوب می شود.

وی ادامــه داد: در فاز 12 پارس 
جنوبــی امکان برداشــت گاز وجود 
نداشت و به همین دلیل با ابتکار دولت 
سیزدهم این سکو را به فاز 11 منتقل 
کردنــد تا این امکان فراهم شــود که 
امکان برداشت گاز بیشتر فراهم شود 
این اقدام یک کار ارزشــمند است که 
توسط وزارت نفت انجام شده است.

محسن خجسته مهر، مدیرعامل 
شــرکت ملی نفت در مراسم نصب 
ســکوی فاز 11 پارس جنوبی گفته 

بود: فــاز 11 پارس جنوبــی از نظر 
موقعیت جغرافیایی برای شرکت ملی 

نفت ایران در خور توجه است.
به گفته خجســته مهر قرار بود 
توتال طرح توســعه فاز 11 را ظرف 
مدت زمانی 5 تا 6 ســال و به صورت 
یکپارچــه اجرا کند، اما با ابتکاری که 
در شرکت ملی نفت ایران انجام شد، 
در حداقــل زمان و هزینه تولید گاز از 
این فاز آغاز می شود و این در شرایطی 
است که افزایش تولید گاز با توجه به 
ناترازی در زمستان اهمیتی ویژه دارد.
جعفر قادری عضو کمیســیون 
برنامه بــا تاکید بر این موضوع خاطر 
نشــان کرد: فاز 11 پــارس جنوبی ۳ 
ســال زودتر به بهره برداری رســیده 
اســت. این اقدامات وزارت نفت و 
دولت ســیزدهم در راستای افزایش 
بهره برداری از گاز انجام شــده است 
که می تواند در افزایش صادرات گاز 
و رفع ناترازی گاز و همچنین ذخیره 

سازی گاز کمک شایانی کند.

این اقدام به دســت متخصصان 
داخلــی صورت گرفــت و می تواند 
کمک شــایانی به ناتــرازی گاز در 
زمســتان کند. ایــن نماینده مجلس 
با تأیید این موضــوع اضافه کرد: در 
فصولــی که اوج مصرف گاز را داریم 
مثل زمســتان که با بیشــترین میزان 
مصرف مواجه هستیم با افزایش این 
برداشت از گاز و افزوده شدن ظرفیت 
فاز 11 پارس جنوبی با کســری گاز 
مواجه نشــویم و در تابســتان ها نیز 
ایــن ظرفیت جدید این امکان را به ما 
می دهد که با قطعی برق مواجه نشویم 
و واحدهای پتروشــیمی ما در مقاطع 
مختلف در زمینه مصرف گاز بتوانند 
انرژی مورد نیاز خودشان را دریافت 

کنند.
عضو کمیسیون برنامه بودجه و 
محاسبات مجلس در ادامه با بیان اینکه 
با بهره برداری از فاز 11 پارس جنوبی 
با افزایش 15 تا 20 میلیون متر مکعبی 
گاز مواجه می شویم خاطرنشان کرد: 

تاکنون نزدیک به 500 میلیارد دلار از 
پارس جنوبی، کشــور کسب درآمد 
کرده اســت. این افزایــش ظرفیت 
برداشــت گاز هم میــزان درآمد ما را 
افزایش می دهد و علاوه بر این میزان 
برداشت ما را نســبت به کشورهای 
همســایه افزایش خواهد داد و علاوه 
بر این رشد اشتغال فرصت های کاری 
کــه به دنبال خودش ایجاد می کند نیز 
یکــی از اثرات مثبــت افتتاح فاز 11 

پارس جنوبی است.
محمــد طــلا مظلومــی عضو 
کمیســیون انرژی مجلس شــورای 
اســلامی نیز در رابطه با این موضوع 
به خبرنگار مهر گفت: کشور ما دارای 
ذخایر عظیم نفت و گاز اســت با این 
وجــود و علیرغم اینکــه ذخایر گاز 
طبیعی بسیار زیاد است اما با ناترازی 
موقتی بین تولید و مصرف گاز دست 
و پنجه نرم می کنیم که نتیجه آن کمبود 
داخلــی و واردات اجبــاری گاز یا 
تعطیلی صنایع و اســتفاده از مازوت 

در نیروگاه ها اســت، افزایش تولید و 
ذخیره ســازی گاز از جمله اقداماتی 
بوده که در این راستا انجام شده است.
وی در ادامه بیان کرد: در راستای 
افزایش تولید، دولت برای رفع ناترازی 
در تولید و مصرف گاز، روی افزایش 
تولید گاز از میدان مشــترک گازی با 
قطر کار کرد و توانســت این فاز را به 
بهره برداری برســاند. بهره برداری از 
فــاز 11 پارس جنوبی به رفع ناترازی 
گاز کمک می کند و باعث می شود که 
با کمبود گاز در زمســتان ها رو به رو 

نشویم.
مظلومــی اضافه کــرد: در چند 
سال گذشته ناترازی انرژی در کشور 
ما بیش از پیش احساس شده است به 
نحوی که در زمســتان ها با افت فشار 
گاز و در تابســتان ها بــا کمبود برق 
مواجه می شــویم و این مسئله علاوه 
بر مردم بر واحدهای صنعتی هم فشار 
وارد می کند و در مواقعی منجر به قطع 
انرژی مورد نیاز مردم و این واحدهای 

صنعتی می شود.
پیش بینی ها حاکی از آن است که 
بهــره برداری از فاز 11 پارس جنوبی 
روزانــه حدود 56 میلیون متر مکعب 
گاز طبیعــی تولید کنــد. این افزایش 
تولید نه تنها ایران را قادر می ســازد تا 
نیازهای انرژی داخلی خود را برآورده 
کند، بلکه توانایی های خود را به عنوان 
صادرکننده گاز طبیعــی نیز افزایش 
می دهد و از طرفی به رشــد اقتصادی 
کشور و به طور بالقوه تقویت موقعیت 
آن در بــازار جهانی انرژی نیز کمک 

خواهد کرد.
مهمترین هدف از توســعه فاز 
11 پارس جنوبی رفــع ناترازی گاز 
بود مسأله ای که سال گذشته کشور را 
بــه بحران جدی نزدیک کرد اکنون با 
بهره برداری از این فاز و به ســر انجام 
رساندن پروژه ای که بیش از 20 سال 
زمان برد می توان به رفع ناترازی گاز 
در کشــور و در آمد سالانه 5 میلیارد 

امید داشت.

معاون سازمان بنادر:

اختلافی با اپراتور هندی نداریم

رئیس اتاق تعاون ایران مطرح کرد:

بخش تعاون در لایحه برنامه توسعه هفتم مغفول مانده است

 

اقتصادی

گروه اقتصادی-عباس علی آبادی 
در مورد برنامه هــای وزارت صنعت، 
معدن و تجــارت، اظهار داشــت: ما 
تولید می کنیم بــرای مصرف و اگر در 
تولید و مصرف ناترازی باشد واردات 
و صادرات انجام می دهیم پس واردات 
و صــادرات در خدمت تولید اســت. 
رهبری هم به مهار تورم و رشــد تولید 
اشاره کردند که یعنی این دو مقوله لازم 
و ملزوم هستند. بنابراین تمرکز بر تولید 

است.
وزیر صمت افزود: خود صنعت 
باید خــود را پیدا کند کســی که مواد 

اولیه را تولید می کند خودش بخشــی 
از صنعت است. منتهی تأمین ارز تولید 
پیچیدگی های خــود را دارد که تلاش 
می کنیم روی مدار بیفتد. وی ادامه داد: 
در اقتصاد نیازمند تحول جامع هستیم. 
خوشبختانه دیدگاه های خوبی در دولت 
شکل گرفته تا هماهنگی ایجاد شود. در 
صورت ایجاد این هماهنگی، دستیابی 
به اهداف راحت تر هستیم. وزیر صمت 
افــزود: به صورت مــوردی با دخالت 
دولــت در حال برطرف کردن ناترازی 
ها هســتیم اما نارسایی هایی همچون 
عــدم تأمین به موقع ارز هم داریم. البته 
این سیستم پیچیده است؛ مثلًا در مورد 
لاستیک به مشکلاتی در تأمین به موقع 

ارز بــرای مواد اولیه برخورد کردیم که 
با پی گیری های انجام شــده مشــکل 
برطرف شــد هر چند ایــن موضوع 
باید به صورت مســتمر پیگیری شود.

وی در مورد نظارت بر شــرکت هایی 
همچون فولادی ها برای عرضه کالاها 
در بــورس کالا گفــت: در اقتصاد در 
حالت طبیعی نیاز به این نظارت ها ندارد 
و سیاست ها به سمتی هدایت می شود 
کــه خودشــان کالا را عرضه کند. اگر 
منفعت تولیدکننده تأمین نشــود تولید 
انجام نمی شــود و در این صورت تورم 
ایجاد می شــود و اقتصاد بهم می ریزد. 
بایــد تلاش کنیم منافــع معقول برای 
تولیدکننده ایجاد کنیم تا تشویق به تولید 

شــود.علی آبادی گفت: این موضوع 
فراینــد دائمی و جدی اســت و اینکه 
تصور کنیم با فشــار می توانیم تورم را 
مهار کنیم تصور درستی نیست. بنابراین 
باید به ســمت تشویق تولید برویم که 

در حال ریل گذاری هایی هستیم که این 
اتفاق رخ دهد.

آئین نامه واردات خودروهای 
کارکرده به دولت ارسال شد

وی در مــورد واردات خــودرو 

و ثبت نام از افراد در اســفند پارســال، 
تصریح کرد: من در آن زمان در وزارت 
صمــت نبــودم اما اختــلاف نظراتی 
بین اداره اســتاندارد، محیط زیست و 
تولیدکننــدگان به وجود آمده بود که با 

دخالت رئیس جمهور و نقشــی که به 
وزارت صمت داده شد این مشکلات 
در حال حل شــدن است و به زودی از 

این موضوع عبور خواهیم کرد.
علی آبادی افــزود: تعداد زیادی 
خودرو آماده تحویل به مردم اســت اما 
از جنبــه مقرراتی اختلاف نظراتی بین 
دســتگاه ها است که ما در حال تسهیل 

گری هستیم تا شرایط فراهم شود.
وی تاکید کرد: روند تولید متوقف 
نیســت و امســال رکورد می زنیم در 
تحویل هم تلاش می کنیم اوضاع بهتر 
شــود. وزیر صمت همچنیــن اظهار 
داشت: آئین نامه خودروهای کارکرده 
تنظیم و به دولت داده شــده و به زودی 
در دولت بررسی و تصویب می شود که 
پس از تصویب کار شتاب می گیرد. در 
بخش خودروهــای وارداتی کار انجام 
شــده و در حال انجام است و این هفته 
نمایشگاهی هم در این خصوص داریم.
وزیر صمت در مورد کســانی که 500 
میلیون تومان پول در حســاب سازمان 
حمایــت بلوکه کردند تــا خودروی 
وارداتی تحویل بگیرند، گفت: این روند 
دنبال می شــود تا شرکت ها به تعهدات 
خود عمل کننــد.وی تصریح کرد: در 

حال حاضر تولید خودروهای داخلی 
و مونتاژی انجام می شــود و به زودی 

گزارشی ارائه می کنیم.
تولید و عرضه خودروهای 
برقی به صورت انبوه از ســال 

آینده
علی آبادی با اشاره به اینکه مسیر 
ســاخت انبوه اتوبوس هــای برقی به 
صورت انبوه آغاز شــده است، گفت: 
احتمالاً مردم تا آخر امســال تعداد قابل 
توجهی اتوبوس برقی در شهر مشاهده 
خواهند کرد و از این اتوبوس های برقی 
استفاده خواهیم کرد. وی با اعلام اینکه 
سال آینده خودروهای برقی به صورت 
انبــوه برای مردم عرضه خواهد شــد، 
بیان داشت: ســاخت موتورسیکلت 
برقی به صورت تجاری آغاز شــده و 
در زمینه تولیــد خودروی برقی نیز دو 
شــرکت جلوتر از بقیه هستند، البته در 
ســاخت موتورســیکلت به صورت 
تجاری بعضی ازشرکت ها کار را شروع 
کرده اند. وزیر صمت با اشاره به واردات، 
ادامه داد: واردات خودروهای برقی که 
قابلیت های فوق العــاده ای دارند، نیز 
در اولویــت وزارت صنعت، معدن و 

تجارت خواهند بود.

وزیر صمت:

آیین نامه واردات خودروهای 
کارکرده به دولت ارسال شد

وزیر صمت گفت: آئین نامه خودروهای کارکرده تنظیم و به دولت ارسال شده و به زودی در دولت بررسی 
و تصویب می شود که پس از تصویب، کار در این بخش شتاب می گیرد.

گــروه اقتصادی - معاون وزیر 
راه و شهرســازی مطرح کرد: در ابتدا 
قیمت تمام شده ۴.5 میلیون تومان در 
هر متر مربع برای نهضت ملی مسکن 
در نظر گرفته شد که براساس تعدیل ها 
و نوســانات، قیمت تغییر کرد و مدلی 
برای قیمت گذاری تعیین شده که تا 10 

روز دیگر ابلاغ می شود
علیرضــا جعفــری، مدیرعامل 
شــرکت عمــران شــهرهای جدید 
در نشســت خبــری با اینکــه هم از 
منظر تکلیف هــا و هم از منظر تحقق 
خواســته های مردم در شرایط جنگ 
اقتصــادی می طلبد کــه اقداماتی در 
راســتای اجــرای برنامه ها بــه اجرا 
برسد، اظهار داشــت: در طول مدت 
زمــان فعالیت دولت تــلاش کردیم 
بــه وعده های باقیمانده از ســال های 
گذشته پاسخ دهیم و مهم این است که 
نــگاه اعتماد و رضایت مردم به دولت 
ترمیم شود چراکه اعتماد مردم بالاترین 

سرمایه دولتها است. 
وی ادامــه داد: تعهداتــی از 10 
ســال گذشــته باقی مانده و فارغ از 

نگاه های جریانی اجرای این تعهدات 
از تکالیف دولت محسوب می شود و 
باید سکونتگاه مردم را تحویل دهیم. 

معاون وزیر راه و شهرســازی با 
بیان اینکه 20 هزار واحد مسکن مهر و 
نهضت ملی در هفته دولتی به متقاضیان 
تحویل داده می شــود کــه در بحث 
خدمات شــهری و روبنایی اولویت با 
سا بخش آموزشی درمانی و فرهنگی 
است. کســری فضاهای آموزشی در 
شهرهای جدید یکی از دغدغه ها بود 
چراکه دانش آموزان برای تحصیل باید 
به کلانشهرهای مادر ورود در رفت و 
آمد باشند. ساخت محیط های فرهنگی 
در راســتای جلوگیری از آسیب های 
اجتماعی در دستور کار ما قرار دارد و 
هویت بخشــی به شهرهای جدید در 

دستور کار ما قرار دارد.
جعفــری با بیان اینکــه در کنار 
ساخت سکونتگاه ها یه کیفیت زندگی 

مــردم در این محدوده ها توجه داریم، 
ادامه داد:  بعضا در برخی از شــهرهای 
جدید مردم برای دسترسی به نانوایی 
باید مسافت طولانی را طی می کردند 
که رفع این مشــکلات در دستور کار 
ما است.مدیرعامل شــرکت عمران 
شــهرهای جدید با بیــان اینکه تعهد 
این شرکت برای ساخت نهضت ملی 
مسکن 600 هزار واحد مسکونی بود، 
گفت: ســاخت نهضت ملی مسکن و 
تعهدات شــرکت عمران شــهرهای 
جدید بر دو پایه تعداد متقاضی واجد 
شرایط و آورده متقاضی استوار است. 
برای 600 هزار مســکن ظرفیت این 
شــرکت ، بالغ بر ۳00 هزار متقاضی 
داشــتیم که از این تعداد 177 هزار نفر 
واجد شــرایط بودند و در نهایت 200 
هزار واحد بــرای اجرا در نظر گرفته 
شــد که در حال 120 هزار واحد فعال 
شــدند و در مابقــی پروژه ها در حال 

تامین اراضی هســتیم.جعفری گفت:  
در 6 شهر جدید پرند، صدرا، گلبهار، 
بهارســتان، فولاد شــهر و سهند در 
خواست مازاد اراضی داشتیم و حجم 
تقاضا از اراضی موجود بیشــتر بود و 
بیشــترین تقاضا در استان تهران بوده 
اســت. تامین بالغ بر 7 هزار هکتار از 
اراضی مورد نیاز در دستور کار شورای 
عالی شهرسازی است و 10 هزار هکتار 

زمین تامین شده است.
وی دربــاره قیمت تمام شــده 
نهضت ملی مســکن تاکیــد کرد: در 
ابتدا قیمت تمام شده ۴.5 میلیون تومان 
در هر متر مربع در نظر گرفته شــد که 
براساس تعدیل ها و نوسانات، قیمت 
تغییر کرد و مدلی برای قیمت گذاری 
تعیین شــده که تا 10 روز دیگر ابلاغ 
می شود که براساس آن قیمت گذاری 
در ســه دسته ســاختمان های ۳ طبقه 
و کمتــر ، ۳ طبقه تــا 6 طبقه و بلای 6 

طبقــه و در دو مرحله ســفت کاری و 
نازک کاری در نظر گرفته شده اســت 
که حدود 7.5 تا ۸ میلیون تومان در هر 
متر مربع در نظر گرفته شده با احتساب 
قیمت هــای آماده ســازی و محوطه 
سازی این قیمت به حدود 10 میلیون 
تومان در هر متر مربع می رسد.جعفری 
در پاسخ به ســوالی درباره شناسایی 
خانه های خالی در شــهرهای جدید 
اظهار داشت: موضوع خانه های خالی 
در برخی از شــهرهای جدید به ویژه 
مساکن مهر بســیار زیاد است چراکه 
عمــده این خانه های خالی از ســوی 
برخی از دلالان و افراد ســودجو برای 
سرمایه گذاری خریداری شده است و 
در بین شهرهای جدید پردیس، پرند 
و هشتگرد بیشترین واحد های خالی 
را دارند که شناســایی این واحد را در 
دســتور کار قرار دادیــم و از ظرفیت 
قانونی برای اجرای مالیات بر خانه های 

خالی استفاده می کنیم.
وی افزود: با شناسایی واحد های 
خالی و برخورد با مشاوران املاک غیر 
مجاز فعال در این شهرها شاهد نزولی 
شدن قیمت  مسکن بودیم به طوریکه 
در شهر جدید پردیس قیمت ها در هر 
واحــد تا ۸00 میلیــون تومان کاهش 
داشــت و باید قیمت هــا به کمتر از 2 
میلیارد تومان برسد.معاون وزیر راه و 
شهرسازی همچنین در پاسخ به سوال 
دیگر درباره اینکه آیا افرادی که تا هنوز 
نسبت به پرداخت آورده اولیه نهضت 
ملی مســکن اقدام نکرده اند، حذف 
می شــوند ، گفت: متقاضیانی آورده 
اولیه را پرداخت نکرده اند از ســامانه 
حذف نمی شــوند اما از پروژه حذف 
خواهند شد و به پروژه ای با پیشرفت 
فیزیکی کمتر منتقل می شــوند و اگر 
در این مرحله هم آورده اولیه را واریز 
نکنند، به پروژه دیگری منتقل می شوند 

و در نهایت با ســه بار حذف از پروژه 
از ســامانه حذف خواهند شد. وی از 
افتتــاح متروی پرند تا مهر ماه خبر داد 
و گفت: در هفته دولت جشــن پایان 
پروژه مســکن مهر در شــهر جدید 
پرند را برگزار می کنیم و تســت گرم 
متــروی پرند هم در هفته دولت انجام 
می شــود و ایــن مترو در مهــر ماه به 
بهره برداری عمومی می رسد.جعفری 
افزود: همچنین بازنگری پروژه متروی 
پردیس در دســتور کار اســت و نوع 
سیستم ریلی و مسیر دسترسی و نحوه 
مشارکت ساخت آن برای بازنگری در 
دســتور کار قرار دارد و با بازنگری ها، 
علمیات اجرایی این پروژه هم از سال 
آینده آغاز خواهد شــد .معاون وزیر 
راه و شهرسازی با بیان اینکه اقدامات 
ساخت برخی از واحد های مسکن مهر 
از ســال 1۴02 آغاز شده، گفت: عمده 
ایــن واحدها مربوط به شــهر جدید 

پردیــس اســت و از 200 هزار واحد 
مســکن مهر باقیمانده در کل کشور ، 
سهم شرکت عمران شهرهای جدید 
60 هــزار واحد بود کــه از این میزان 
۴0 هزار واحد را تحویل داده ایم و20 
هزار واحد باقی مانده است.وی گفت: 
برای اولین بار 27 شهرک نوار ساحلی 
کشور برای ایجاد سکونتگاه های جدید 
طراحی شده که ساخت این محدوده ها 
مبتنی بر اقتصاد دریا پایه در دستور کار 
قرار گرفته و عمده این مناطق در چهار 
استان خوزستان، بوشهر  ،هرمزگان و 
سیستان و بلوچســتان است و علاوه 
بــر آن 27 نقطــه جدید بــا توجه به 
ایجاد  اشتغال برای سکونت طراحی 
شده به طوریکه  برای اولین بار ایجاد 
پارک های پتروشیمی را در این مناطق 
در نظر گرفته ایم. همچنین ایجاد شهر 
جدید خلیج فارس در اســتراتژیک 
ترین نقطه کشــور را در دســتور کار 
داریم که یک شهر بین المللی در بندر 
عباس با 20 هزار هکتار اراضی ویژه و 
فوق العاده با جمعیت استاندارد ۳0 نفر 

در هکتار خواهد بود.

معاون وزیر راه و شهرسازی خبر داد:

حذف متقاضیان بد حساب با سه بار اخطار

تعــداد زیــادی خودرو آماده تحویل به مردم اســت امــا از جنبه مقرراتــی اختلاف نظراتی 
بین دســتگاه ها اســت کــه مــا در حال تســهیل گری هســتیم تا شــرایط فراهم شــود.

اسحـق ارزانـی

حل بحران گاز با بهره برداری از فاز ۱۱ پارس جنوبی

تماس: 44424999 076         تحریریه: 09347685841
واتساپ: 09347680714      اینستاگرام: eghtesadkish@        تلگرام:09347680714
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